
Concept 
STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der vierde vergadering van Sub-commissie I 
(Wijziging Kiesstelsel), gehouden ten Departemente 
van Binnenlandse Zaken op'Dinsdag 24 Mei 1955 te 
14.10 uur-. 

Aanwezig: de heren Van den Bergh (voorzitter), ï 
Beernink, Duynstee, Kan> (secretaris), Nypels, Van 
Ommen Kloeke (adjunct-secretaris) en de Ruiter 
(adjunct-secretaris). Van de heren Oud en Donner is 
bericht van verhindering ingekomen. 

Na de opening van de vergadering worden de no
tulen van de derde vergadering ongewijzigd goedge
keurd. • • 

Aan de orde wordt gesteld' de nota d.d. 18 
Maart 1955 van de voorzitter, waarin deze een 
schema heeft ontworpen van het Deense kiesstelsel, 
aangepast aan de Nederlandse omstandigheden. 

D e Voorzitter wijst er op, dat in het schema 
is uitgegaan van een Tweede Kamer met 120 leden. Op 
dit ogenblik lijkt het echter weer meer waarschijn
lijk, dat de Regering zal voorstellen het aantal 
leden op 150 te brongen. Aan de uiteenzetting in de 
Nota zou dit uiteraard in principe niet afdoen; de 
getalsverhoudingen zouden er eerder fraaier door 
worden: in plaats van 80 kieskringzetels en 40 toe
slagzetels zouden deze aantallen nl. resp. 100 en 
30 worden. Men zou dan 100 districten krijgen, zoals 
ook voor de invoering van de evenredige vertegen
woordiging het geval was. De geografische omvang van 
•de 'districten zal in het nieuwe systeem natuurlijk 
van veel minder betekenis zijn dan onder het oude 
districtenstelsel. 

De hoer Nypels spreekt zijn waardering uit voor 
de bijzondere heldere uiteenzetting, welke de nota 
biedt. Spreker meent de voornaamste punten van het 
voorstel als volgt te mogen weergeven: 
Ie. Dezelfde personen mogen slechts in één kieskring 

candidaat gesteld worden. Een dergelijk voor
schrift zou ook, bij' handhaving van het stelsel 
voor het overige, 'onder de huidige Kieswet moge
lijk zijn. 

2e. De 'uitslag wordt allereerst kieskringsgewijs 
vastgesteld, waardoor reeds een behoorlijke even
redigheid in de verdeling van de 80 (of 100) ze
tels wordt verkregen. Daarna heeft uit de toe-
slaglijst (waarop in hoofdzaak deskundigen zul
len voorkomen) de aanvulling tot 120 (c,q. 1,50) 
leden plaats, waarbij aan iedere partij of groep 
een totaal aantal ..zetels wordt toegekend, dat 
evenredig is met het totale aantal door haar in 
het gehele land verworven stemmen. 
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2. 
Ook dit zou onder het bestaande stelsel te ver
wezenlijken zijn. 

3e, Specifiek Deens is in dit stelsel het voorschrift 
dat in ieder kiesdistrict de in dat district ge
stelde candidaat als lijstaanvoerder moet funge
ren, waardoor de grote partijen tot decentralisa
tie binnen de kieskring gedwongen worden. Voor de 
kleine partijen ligt dit natuurlijk anders: die 
kunnen desnoods in alle districten binnen de 
kieskring met eenzelfde candida-t uitkomen. 

De heer Bcernink uit zijn teleurstelling over 
het geringe bezoek aan deze vergadering, waardoor 
het uitgesloten is, dat de sub-commissie thans tot 
een principiële beslissing komt. Spreker zou aan 
handhaving van het bestaande stelsel de voorkeur ge
ven. Hij vreest, dat het gros van de kiezers van het 
"Deense" stelsel weinig zal begrijpen, zodat het niet 
spoedig populair zal worden. Ook is spreker beducht 
voor een opleving van regionalisme en provincialisme, 
wanneer dit stelsel zal worden ingevoerd. 

De Voorzitter merkt op,.dat van de mogelijkheden 
tot decentralisatie, welke in de huidige wet liggen, 
in de loop der jaren steeds minder gebruik is ge
maakt. De nadelen van deze practijk hebben de behoef
te aan een sterkere locale binding tussen kiezers en 
gekozenen voortdurend meer doen gevoelen. Maar aan 
een sterke locale band zijn anderzijds natuurlijk ook 
weer bezwaren verbonden. Onder de werking van een be
paald stelsel komen de bezwaren daarvan steeds duide
lijker aan het licht; voert.men, om deze te vermijden, 
een ander systeem in, dan treden de specifieke nade
len, welke daaraan verbonden zijn, weer naar voren. 
Illustratief is in dit opzicht de gang van zaken in 
Frankrijk, waar men telkens van het ene naar het an
dere stelsel omzwaaide. Het is nu voor de Commissie 
de vraag, of de voordelen van. een grotere decentra
lisatie opwegen tegen de nadelen daarvan. Spreker is 
zelf van mening, dat de voordelen zwaarder wegen, al
thans bij een systeem als het Deense, waarbij men 
speciale districts-candidaten heeft, terwijl toch 
voor de kiezer de mogelijkheid blijft bestaan, op een 
andere candidaat van dezelfde partij zijn stem uit te 
brengen, hetgeen vooral van belang kan zijn in ver
band met de verschillende "vleugels" binnen een 
groep. 

De heer Duynstee vr est, dat de kiezers er toch 
weinig van gediend zullen zijn, wanneer iemand, die 
niet tot hun "vleugel" behoort, als lijstaanvoerder 
fungeert. 

^e "Voorzitter vertrouwt echter, dat een prac-
tisch beleid van de partijleiding dit bezwaar groten
deels zal kunnen ondervangen. Over het algemeen weet 
men wel ongeveer, hoe de ligging in een bepaalde 
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3. 

strook is en wie men dus daar het beste bovenaan de 
lijst, kan plaatsen. 

De heer Nypels herinnert er aan, dat tegen het 
stelsel-Oud III als een van de hoofdbezwaren is aan
gevoerd de moeilijxkheid, welkc.de enkelvoudige can-
didatuur per district oplevert in verband met het 
bestaan'van "vleugels1' binnen de partijen. Dit be
zwaar, dat ook door spreker gevoeld werd, is nu juist 
in het•systeem van"de voorzitter weggenomen. Do kie
zers hebben daarin immers de mogelijkheid, op een 
volgend nummer te stemmen,, wanneer de lijstranvoerder 
hun niet zint.. Bovendien zal de partij-leiding er wel 
voor zorgen, dat de voor de Kamer geschikte figuren, 
die wellicht bij het kiezerscorps of een deel daar-

' van minder bekend of populair zijn, op de toeslag-
• lijst geplaatst worden. 

• De heer Duynstee kan het voordeel van het nieu
we stelsel nog. niet duidelijk zien. In de practijk 
zullen toch nagenoeg dezelfde leden, die nu in de 
Kamer zitting hebben, gekozen worden; alleen de 
wijze van verkiezing zal anders zijn. De vraag, wie 
als lijstaanvoerder moet optreden, zal veel strijd 
veroorzaken binnen een partij, met verschillende 
sociale en politieke schakeringen. 

De Voorzitter stelt daar tegenover, dat het 
nieuwe systeem juist voor een partij met allerlei 
schakeringen van belang kan zijn. In overeenstem
ming met de politieke ligging in de verschillende 
streken des lands kan men bepaalde candidaten in 
de districten als lijstaanvoerder laten optreden, 
terwijl men de specialisten, die dikwijls in het 
land weinig bekend zijn,, op de toeslaglijst kan zet
ten en zo een kunstmatige' propaganda voor deze can
didaten kan vermijden. 

De heer Duynstee licht zijn bezwaar nader toe, 
door erop te wijzen dat men b.v. wel gedwongen zal 
zijn, in alle' bevolkingscentra arbeidersafgevaardig
den bovenaan de lijst te plaatsen, hetgeen ernstige 
tegenstand zal oproepen bij andere sociale groepe
ringen. De.tegenstelling.tussen de "standen" is van 
veel meer belang dan" die tussen de "vleugels", ter
wijl de "elite", voortkomend uit-de grote centrale 
organisaties, van grotere betekenis is dan de per
soonlijkheden, die in 'bepaalde streken op de voor
grond treden. De locale verschillen, waarvan het 
•nieuwe systeem feitelijk uitgaat, hebben voor het 
grootste deel hun waarde verloren. Indien de locale 
band inderdaad een elementair beginsel van het nieuwe 
kiesstelsel zal vormen, zal de volksvertegenwoordi
ging meer en meer gaan bestaan uit personen, die wel 
een plaatselijk, maar geen nationaal aanzien bezit
ten. 
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D e Voorzitter wijst er op, dat Denemarken met 
alle kiesstelsels (districtenstelsel, evenredige 
vertegenwoordiging, "Duitse" stelsel, Deens stelsel) 
ervaring heeft opgedaan, Het laatste systeem blijkt 
echter goed te voldoen. Spreker ziet het dan ook 
als het meest aanvaardbare compromis. 

De heer Nypels is van oordeel, dat de mogelijk
heden, welke "de toeslaglijst biedt, een groot deel 
van de bezwaren van de heer Duynstee zullen onder
vangen. 

De heer Beernink vraagt zich af, of men het 
persoonlijke element bij de verkiezingen niet beter 
tot zijn recht kan doen.komen door de voorkeurstem
men hoger te honoreren. Men zou b.v. een candidaat 
reeds gekozen kunnen verklaren, als hij meer dan 10% 
van de stemmen op zich verenigd heeft. 

De heer Kan ziet evenmin als de heren Duynstee 
en Beernink de grote voordelen van het Deense stelsel 
'in. De aantrekkelijkheid van een systeem met een 
enkelvoudige candidatuur in de districten is verloren 
gegaan in dit stelsel, waarbij, men toch weer lijsten 
krijgt, mot als gevolg de mogelijkheid van propagan
da voor andere candidaten. van de lijst van de specia
le districtscandidaat. Van de toeslaglijst koestert 
spreker geen grote verwachtingen. De grote partijen 
zullen de meesten van hun candidaten toch gekozen 
moeten krijgen uit de districtscandidaten, op wie ook 
de propaganda gericht moet zijn. Spreker ziet het 
belang van de toeslaglijst meer in de mogelijkheid van 
correctie, welke zij aan de kleinere politieke groe
pen biedt. Overigens staat spreker, hoezeer overtuigd 
van de eigen'verantwoordenjkheid, welke de Staatscom
missie ton deze draagt, sceptisch tegenover de moge
lijkheid van verwezenlijking van voorstellen, welke 
door de grote partijen met weinig enthousiasme ont
vangen zullen worden. 

De heer Nypels onderschrijft de opmerking van 
de heer Kan met betrekking tot de aanvullingslijst, 
evenals de heer Van Ommen Kloeke, die het weinig 
elegant vindt, dat een aantal personen gekozen wordt 
verklaard, waarop de kiez.ers hun stom in het geheel 
niet hebben uitgebracht. 

De laatste spreker wijst er op, dat in het 
nieuwe stelsel de. candidaatstelling aanzienlijk meer 
moeilijkheden met zich zal brengen, een opmerking, 
die door de heer Beernink ondersteund wordt. 

^c Voorzitter meent, dat men bij allo nadelen, 
welke aan het Deense systeem verbonden kunnen zijn, 
toch niet dient te vergeten, dat als een van de 
voornaamste bezwaren tegen het bestaande stelsel het 
ontbreken van de locale band geldt. Spreker neigt 
er too, de voordelen van een verstandig gebruikt 
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districtenstelsel in de geest van het Deense groter 
te achten dan de nadelen. Wol is spreker van mening, 
dat de wenselijkheid van de locale band veelal sterk 
overschat wordt. In werkelijkheid richten zich de be
zwaren van de kiezers meer tegen het feit, dat men 
door zijn stem meewerkt aan het brengen van personen 
in de Kamer (of de gemeenteraad), die men daar niet 
op hun plaats acht. 

De heer Nypels deelt deze opvatting. Spreker is 
dan ook voorstander van het advies van het Centraal 
Stembureau om het "nummeren" mogelijk te maken. 

De heer Duynstee geeft aan dat systeem ook de 
voorkeur boven het Deense. 

^e Voorzitter zou oen dergelijke mogelijkheid, 
vooral psychologisch, eveneens van grote waarde ach
ten, ook al zou er in de practijk waarschijnlijk 
weinig veranderen. 

Spreker stelt voor aan de voorzitter der Staats-
commissie^thans het stelsel, uiteengezet in zijn no
ta van 18 Maart 1955, in de plenaire commissie aan 
de orde te stellen. Deze nota zal daartoe, vergezeld 
van een stuk, waaruit de opvattingen, zoals die in do 
Sub-commissie naar voren zijn gekomen, tot uitdruk
king worden gebracht, aan de loden van de gehele 
Staatscommissie toegezonden moeten worden. Mocht het 
"Deense" stelsel in pleno verworpen worden, dan zul
len daarna nog andere mogelijkheden tot verbetering 
van ons kiesstelsel onder hot oog gezien kunnen wor
den. 

Nadat aldus besloten is, sluit de Voorzitter 
de vergadering. 
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